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O tom, že se u nás v Trnávce dobře žije 

a že to tady žije, není pochyb. Zeptáte-li 

se na život v Trnávce starousedlíků, 

odpověď asi nebude překvapivá, proto-

že zde žijí nějaký ten pátek a berou naši 

obec tak, jak je, se všemi plusy i mínu-

sy, a nejspíš si ani neumí představit, že 

by žili jinde. Když se zeptáte spoluobča-

nů, kteří se sem nastěhovali teprve 

před nedávnem, často jako odpověď 

vidíte rozzářené oči a slyšíte „je to tady 

super“. A většina z nás se určitě aspoň 

jednou setkala s dotazem, jestli tady 

v Trnávce neví o nějakém domě či po-

zemku na prodej… Proč asi? 

Samozřejmě není všechno tak růžové, 

našli bychom ještě spoustu věcí, které 

se dají spravit, vylepšit, možná udělat 

jinak, aby se nám tady všem žilo ještě 

lépe. Ale téměř ideální poloha mimo 

hlavní frekventované trasy a současně  

příjemná dojezdová vzdálenost do vět-

ších měst na všechny strany udělají jistě 

svoje. A navíc to tady v obci opravdu 

žije! 

Určitě se zase najdou škarohlídové a 

rejpalové, kteří mají pocit, že se tady 

nic neděje, a nakonec se sami na akcích 

neobjeví. Ale ruku na srdce—opravdu 

se tady v Trnávce toho děje málo? Ne-

jen „oficiální“ akce pořádané obcí či 

některými složkami, které jsou prezen-

tované a zdokumentované zde v občas-

níku… A nejen akce konající se přímo 

zde v Trnávce, ale různé aktivity, za kte-

rými naši občané pod hlavičkou někte-

rého spolku vyjíždějí mimo obec nebo i 

mimo republiku. 

Věděli jste třeba, že klub důchodců po-

řádá pravidelně zájezdy pro své členy? 

Naposledy to bylo 16. května, kdy se 

senioři vypravili do Kunína, Nové Horky 

a také do Studénky, kde mimo jiné na-

vštívili vagonářské muzeum. Klub senio-

rů se pravidelně schází každou druhou 

středu v měsíci a poslední schůzka ko-

naná na zámku byla spojená s promítá-

ním z obecního plesu. 

Věděli jste, že na pravidelné zájezdy 

jezdí i naši zahrádkáři? Loni se vypravili 

na Vysočinu a navštívili např. hrad 

Pernštejn, letos se o prvním červnovém 

víkendu vydali na jižní Moravu a viděli 

třeba Vranov nad Dyjí nebo Znojmo.  

Věděli jste, že ve stejnou dobu naši há-

zenkáři vycestovali na družební výjezd 

do Německa? Ač to zní neuvěřitelně, 

návštěva partnerské obce Zabeltitz po-

blíž Drážďan byla současně oslavou 40. 

výročí této družby mezi tamějším tý-

mem a mužstvem házené TJ Sokol Tr-

návka. To už je úctyhodné číslo… 

A věděli jste, že naši hasiči dosáhli ne-

dávno skvělého úspěchu a na soutěži v 

požárním útoku ve Fryčovicích získali 

první místo? 

A to určitě není vše. Existuje spousta 

činností a akcí, které nejsou všem na 

očích, ale které jsou dokladem bohaté-

ho života obce. Víte o někom dalším, o 

nějaké aktivitě spolku nebo skupiny lidí, 

která by stála za zmínku, o které by 

ostatní měli vědět? Určitě nebude pro-

blém napsat o tom v občasníku. 

Ale vraťme se ke zmíněným 

„oficiálním“ akcím. Kromě oslavy 110. 

výročí založení SDH Trnávka a myslivec-

kého odpoledne nás v srpnu čeká další 

ročník akce Trnavský Žbluňk se spous-

tou soutěží na suchu i na vodě. A kruci, 

to je na koupališti… To je z ruky, dale-

ko… No ano, je to pro většinu z nás 

„daleko za kopcem“. Ale víte, kolik 

přespolních nám to naše koupaliště 

v krásném klidném prostředí závidí? Asi 

by nedokázali pochopit, proč místní 

tuto akci většinou ignorují. Nechápou 

to ani organizátoři, kteří tuto akci při-

pravují právě především pro nás všech-

ny, občany Trnávky. 

Zkusme se nad tím prosím zamyslet. A 

bude moc fajn, když se 12. 8. potkáme 

na koupališti…  
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Koupaliště Trnávka hledá údržbáře na místní koupaliště na letní 

sezónu 2023 (červen—září). 

Náplní práce je především kontrola kvality vody v bazénu a 

drobné údržbářské práce v areálu. Brigáda je vhodná i pro ob-

čana důchodového věku. 

 

Bližší informace na OÚ Trnávka na tel. 556 729 049. 

Milí Trnavjáci,  

červen už je tady a polovina roku 2023 skoro za námi. 

V první polovině roku jsme zvládli zrealizovat opravu sociálek v domě 

služeb, k tomu jsme přidali i výměnu podlahových krytin a nátěru zá-

rubní, aby to vypadalo zase o trochu líp. Z důvodu častých srážek do-

cházelo k narušování břehu u domu č.p. 172, a proto jsme se rozhodli 

břeh za propustkem vyspravit kamennou opěrnou zídkou, která by 

měla zabránit v dalším podemletí břehů. Pokud počasí a čas dovolí, 

dokončíme u dětského hřiště u rybníku nízké zábrany, aby labutě ne-

mohly na hřiště a děti k rybníku. Nechali jsme také opravit výtluky na 

místních komunikacích. Počasí už zvěstuje příchod léta, tak ani koupa-

liště nemůže přijít zkrátka. Tam realizujeme výměnu žebříků, zábradlí 

kolem brouzdaliště a nové převlékárny. Také běžnou údržbu a přípravu na novou sezónu. 

Z projekčních věcí řešíme návrhy na opravu mostu u pomníku z 1. světové války a ostatní 

rozpracované projekty. 

Z kulturních a společenských akcí jsme uspořádali 25. března pochod z Trnávky do Trnáv-

ky, kde nám prvotní nadšení trošku pokazilo počasí, ale i přesto se akce zúčastnilo celkem 

210 nadšenců.  

První dubnovou neděli jsme přivítali nové občánky Trnávky narozené v období od října 

2021 do března 2023—3 dívky a 2 chlapce.  

22. dubna dobrovolné a pracovité ruce nejen našich spoluobčanů, ale také mladých skau-

tů z Kopřivnice, přišly pomoct s úklidem Trnávky. V rámci akce Ukliďme Česko se sesbíra-

lo několik pytlů odpadu. Dobrovolníci byli za vykonanou práci odměněni gulášem a pitím. 

Může nás těšit, že nalezené množství odpadu se postupně zmenšuje. 

Poslední dubnový den je spojený se stavěním májky a pálením čarodějnic. Tento slet ča-

rodějnic a čarodějů už získal svou oblibu i u široké veřejnosti. Když pak ještě vyjde počasí, 

tak je návštěvnost obrovská. 

Díky všem, kteří se pravidelně a ochotně podílejí na pořádání těchto společných akcí. Bez jejich pomoci by to nešlo.  

Školáci už stříhají metr a těší se na prázdniny, ale letos to nejsou jen školáci, ale i paní ředitelka, která před lavicemi a zraky 

desítek místních dětí strávila na naší škole 30 let a nyní odchází na seniorské prázdniny. Podílela se na výchově a vzdělávání 

několika generací v Trnávce. Vedení obce tímto paní Vidličkové děkuje za skvěle odvedenou práci a zejména za lidský a osob-

ní přístup. Věříme, že si následující léta na zaslouženém odpočinku bude užívat plnými doušky, a přejeme jí hlavně pevné 

zdraví, radost a spokojenost v osobním životě. 

S přáním slunných dnů pro prázdninové období, 

váš starosta Dalibor Šimečka 

Slovo starosty 

Informace z obce Nabídka práce 

Obec Trnávka nabízí místa pro pracovníky obecní tech-

nické čety na období ČERVEN—LISTOPAD 2023.  

Náplní práce je především údržba zeleně na obecních 

pozemcích, příprava koupaliště na sezónu, příprava 

obecních akcí a další práce dle potřeby. 

 

V případě zájmu kontaktuje Obecní úřad Trnávka na 

telefonním čísle 556 729 049 nebo se dostavte osobně.  
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Informace z obce 

Změny ve  vedení obce 

V úterý 13. června se na zámku v Trnávce konalo 3. zasedání zastupitelstva obce, na kterém byl zvolen nový místostarosta 

Trnávky Kamil Kulatý. Odstupující místostarostka Kamila Ožanová, která byla ve funkci od listopadu 2014, ukončila činnost 

ve vedení obce na vlastní žádost z důvodu pracovního vytížení a nadále zůstává členkou obecního zastupitelstva. 

Bývalé místostarostce děkujeme za její práci a novému místostarostovi přejeme v jeho nové funkci hodně zdaru! 

Během června 2023 bude zahájen provoz koupaliště Trnáv-

ka, bližší termín bude upřesněn podle aktuální situace. Pro 

sezónu 2023 byla stanovena následující výše jednorázového 

vstupného: 

 

 

 

K zakoupení na místě budou i nadále permanentní vstupen-

ky v hodnotě 500 Kč pro dospělé a 325 Kč pro děti do 15 

let. V ceně je 5 vstupů + 6. vstup zdarma. 

Pro občany trvale hlášené v Trnávce budou opět dostupné 

jednotné permanentní vstupenky za cenu 300 Kč na osobu. 

Tyto permanentky jsou nepřenosné s platností po celou 

sezónu, jsou v prodeji pouze na obecním úřadě a při jejich 

nákupu je třeba předložit průkaz totožnosti. 

Provoz koupaliště (především spotřeba vody, energií a ba-

zénové chemie) je ze strany Obce Trnávka každoročně vý-

razně dotován, každý rok dochází k obměně některých do-

sluhujících nebo zastaralých prvků a celý areál je postupně 

vylepšován. Třebaže došlo k výraznějšímu navýšení všech 

typů vstupného, aktuální cena zůstává s ohledem na celko-

vou výši inflace a na rostoucí náklady stále příznivá.  

Dospělí 100 Kč 

Děti do 15 let 65 Kč 

Děti do 3 let ZDARMA 

Dodržování nedělního (a svátečního) klidu 
Jedním z důvodů, proč se lidem v Trnávce dobře žije a proč se sem rádi 

stěhují i lidé z města, je skutečnost, že je u nás na vesnici klid… Už několik 

let zde platí nepsané pravidlo, že všechna nedělní (a sváteční) odpoledne 

jsou vyhrazena odpočinku, a jsou tedy „zapovězeny“ některé činnosti, kte-

ré by tento klid narušovaly. Jedná se zejména o sekání trávy, řezání dřeva, 

orání a jiné zemědělské práce, stejně jako např. práce se sbíječkou, vrtač-

kou, míchačkou apod. Je pochopitelné, že pokud někdo staví či rekonstruu-

je dům, využívá každé volné chvíle (svátek—nesvátek) a také každého oka-

mžiku, kdy dovolí počasí. Totéž platí pro trávu. Může třeba celý týden pro-

pršet a vyčasí se jako naschvál až v neděli—a kdy máme sekat, když jsme jinak do večera v práci? 

Skutečnost je taková, že pro výše zmíněné činnosti neexistuje žádný oficiální zákaz, nemáme v Trnávce žádnou obecně 

závaznou vyhlášku, dodržování klidu tedy není nijak vymahatelné. Jak bylo uvedeno, jedná se o jakési nepsané pravidlo, 

spíše doporučení. Ale proč bychom si ten klid a pohodu, které nám spousta návštěvníků závidí, měli znepříjemňovat?  Proč 

bychom měli sousedovi natruc schválně v neděli odpoledne zapnout cirkulárku? Protože minulou neděli on sekal trávu a 

my jsme si nemohli v klidu dát odpolední kávičku na terase? Přece nejde o to, abychom si navzájem dělali naschvály nebo 

abychom někoho zbytečně provokovali… Zkusme být ohleduplní vůči svému okolí. Vždyť už malé děti učíme, že se mají 

k ostatním chovat tak, jak chtějí, aby se ti ostatní chovali k nim. Platí to všeobecně. Jistě nám všem zde žijícím záleží na 

tom, aby se nám tady dobře bydlelo i nadále. K tomu jistě patří i dobré mezilidské vztahy. Bez ohledu na to, jestli se máme 

či nemáme rádi, můžeme se navzájem respektovat. A když už přece jen nutně potřebujeme udělat nějakou hlučnější práci, 

protože to jindy prostě nejde, určitě je lepší sousedy předem upozornit a omluvit se jim. Tolerantní sousedé to pochopí, 

protože se může stát, že příště budou tu trochu tolerance potřebovat oni.  
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Tisková zpráva EKO-KOMu Odpady 

V ČR třídí odpady už 75 % obyvatel!  

Řady lidí, kteří v ČR pravidelně třídí odpad, se loni rozrostly. 

Už tři čtvrtiny z nás považují cestu se separovaným odpa-

dem za samozřejmost. Vyšší účast se projevila i na množství 

vytříděných odpadů. Celková výtěžnost tříděných odpadů 

přepočtená na obyvatele ČR se zvýšila na 78 kilogramů! Ta-

kové jsou výsledky systému EKO-KOM za minulý rok.  

23,7 kg papíru, 21,5 kg kovů, 17,2 kg plastů, 15,2 kg skla a 0,4 

kg nápojových kartonů. Tolik v průměru vytřídil za loňský rok 

každý obyvatel ČR. Meziročně jde tak o více než 6kilogramo-

vý nárůst. Množství vytříděných odpadů v obcích vloni sice 

stagnovalo, ale o to více se třídily hlavně kovy a papír pro-

střednictvím výkupen surovin. Zhruba 7 kg kovů a necelé 2 

kg papíru prodal ve výkupně v průměru jeden Čech. 

Rostoucí množství separovaného odpadu tradičně následo-

valo zvyšující se počet nádob na sběr tříděného odpadu. 

Celkově jich máme v ČR k dispozici již přes 838 tisíc. Jak se 

zahušťuje sběrná síť nádob, vnímají lidé i kratší docházkovou 

vzdálenost, což je motivuje ke třídění. Podle průzkumů lidé 

uvádějí, že to k nejbližším nádobám na tříděný odpad mají 

v průměru jen 87 metrů. V roce 1999, kdy s tříděním odpa-

dů Česká republika systémově začínala, jsme museli 

s tříděným odpadem chodit v průměru dvakrát tak daleko. 

V některých obcích také funguje tříděný sběr do pytlů, které 

mají lidé přímo v domácnosti. Kromě toho lze v ČR samozře-

jmě třídit odpady také prostřednictvím výkupen surovin ne-

bo sběrných dvorů. 

Komfort pro třídění, dostatek informací a zájem o životní 

prostředí vloni přivedl další 2 % obyvatel ČR mezi aktivní 

třídiče odpadů. Z dřívějších 73 % se podíl třídicích obyvatel 

ČR zvýšil v roce 2022 na 75 %.   

Oproti roku 2021 se stalo v ČR odpadem o 1,5 % méně oba-

lů. Množství obalových odpadů tak kleslo o více než 20 tisíc 

tun. Z celkového množství 1 312 804 tun vzniklých obalo-

vých odpadů bylo využito 81 % obalů uvedených na trh 

v ČR. Konkrétně 71 % bylo recyklováno, dalších 10 % pak 

bylo využito energeticky. Nejvyšší míry recyklace (91 %) se 

podařilo dosáhnout u papírových obalů a lepenky, u skleně-

ných obalů (85 %) a u železných (85 %). Velmi dobrou zprá-

vou je, že u plastových obalů se míra materiálové recyklace 

zvýšila z předchozích 43 % na 46 %. 

Systém třídění a recyklace obalů je v ČR dlouhodobě finan-

cován firmami vyrábějícími nebo dovážejícími balené zboží. 

Na konci roku 2022 bylo do systému zapojeno 21 200 výrob-

ců, plničů a  dovozců baleného zboží. Tyto firmy prostřed-

nictvím AOS EKO-KOM plní svoji zákonnou povinnost – zajis-

tit pro obaly uvedené na trh v ČR zpětný odběr a využití 

v zákonem požadované míře. Za to platí do systému popla-

tek podle množství vyprodukovaných obalů. Z těchto peněz 

pak EKO-KOM hradí celou řadu nákladů souvisejících 

s provozem sběrné sítě nádob na třídění, dotříděním na dot-

řiďovacích linkách, recyklací nebo energetickým využitím 

vzniklých obalových odpadů. Největší část nákladů předsta-

vují přímé platby městům a obcím za provoz a obsluhu sběr-

né sítě a zajištění předání obalových odpadů k využití. Ke 

konci roku 2022 bylo do systému EKO-KOM zapojeno 6 176 

obcí a měst ČR, 99 % obyvatel ČR tak má možnost ve svých 

městech odpady třídit.  

Zatímco v předchozích letech se musel celý sektor vypořá-

dat s dopady koronavirové epidemie, loňský rok byl náročný 

především díky hospodářské a energetické krizi. Celý sektor 

se musel vypořádat s výkyvy v poptávce po druhotných su-

rovinách, zpracovatelé řešili vysoké ceny energií, obce a od-

padové společnosti pak ceny paliv. Reálně tak hrozilo, že se 

systém třídění a zpracování obalových odpadů omezí. Aby 

k tomuto scénáři nedošlo, přikročila AOS EKO-KOM 

k finančním intervencím. S ohledem na výrazné zdražení 

energie potřebné pro úpravu odpadu a jeho recyklaci se od 

1. 7. 2022 postupně navyšovaly platby dotřiďovacím linkám 

odpadů.  

Hlavním cílem bylo zachovat stabilní tok vytříděných odpa-

dů z obcí na třídicí linky až po konečné zpracování u recyklá-

torů tak, aby se třídění nemuselo omezit. Dosažené výsledky 

v recyklaci a využití obalů v minulém roce dokazují, že i přes 

energetickou krizi se fungování systému podařilo udržet. 

Stávající systém nakládání s tříděným odpadem je dlouho-

době rozvíjen a nyní je dostatečně robustní a nastavený pří-

větivě pro spotřebitele. Je schopen ustát nejen energetic-

kou krizi, ale i splnit nové požadavky a cíle vyplývající 

z připravovaného evropského nařízení o obalech a z dalších 

norem. Stabilní systém třídění odpadů a rostoucí zapojení 

domácností do něj má totiž rozhodující význam nejen pro 

splnění celorepublikových odpadových cílů, ale i pro životní 

prostředí.  

O společnosti EKO-KOM: Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM zajišťuje provoz systému třídění a recyklace obalových 

odpadů na základě autorizace vydané MŽP dle zákona o obalech 477/2001Sb. Neziskový systém EKO-KOM funguje na princi-

pu aktivní spolupráce průmyslových podniků, měst a obcí, úpravců odpadů a jejich finálních zpracovatelů. 
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Co nás čeká 
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Blíží se konec školního roku 2022/2023. Co všechno se ve 

škole za období druhého pololetí událo? 

Samozřejmě jsme se věnovali především výuce, ale „nejen 

učením v lavici jsou žáci živi.“ Nasmlouvali jsme a připravili 

pro ně i jiné aktivity podporující zdravý vývoj dětí mladšího 

školního věku. 

V únoru i březnu jsme plně využívali možnosti sáňkování a 

bobování na svahu u kostela, bruslení na místním rybníku 

nám tentokrát nevyšlo, ale zajistili jsme si lekci na zimním 

stadionu v Kopřivnici. Z jiných sportovních akcí bych jmeno-

vala účast malých házenkářů na turnaji základních škol rov-

něž v Kopřivnici, kde sice neposbírali medaile, ale vzhledem 

k možnostem tréninku si určitě neudělali ostudu. Stejně tak 

byli naši žáci úspěšní v tradičním lehkoatletickém trojboji, 

který pořádá už několik let Základní škola v Petřvaldě. V kon-

kurenci úplných i málotřídních škol z pěti okolních obcí při-

vezli sportovci celkové 3. místo za počet získaných medailí. 

Nejúspěšnější byli žáci 2. ročníku s jednou stříbrnou a dvěma 

bronzovými medailemi, a prvňáčci, kteří dovezli po jedné 

zlaté a jedné stříbrné.  

Před Velikonocemi jsme uspořádali akci pro celou rodinu, 

kde všichni účastníci museli zapojit jak tělesnou, tak i rozu-

movou zdatnost, aby získali kód k otevření truhly 

s pokladem. 

Další zajímavým počinem byl koncert pana Radima Zenkla, 

který přijel až z USA, kde žije třicet let a koncertuje po celém 

světě jako sólista na mandolínu a různé flétny. Tuto akci 

jsme domlouvali už v září a původně ji s námi měly navštívit i 

děti z MŠ Kateřinice, kterým to ale překazila vysoká nemoc-

nost. 

V měsíci dubnu se konal zápis do 1. ročníku, celkem bylo při-

jato 13 žáků. 

V sobotu 10. června děti vystoupily na Dni obce 

v Kateřinicích, nacvičovali jsme už od května. 

Co nás ještě čeká? 

22. června jedeme na školní exkurzi na Hukvaldy, kde máme 

zajištěn program v ekocentru Hubert.  

Konec června taky znamená ukončení dotačního programu 

„Z Neználka Všeználkem III“. Zapojením do tohoto programu 

škola získala prostředky nejen na financování zájmových klu-

bů pro žáky, ale i na pořízení pomůcek, na které bychom ji-

nak nedosáhli – vizualizér, dotyková pojízdná tabule.   

A 30.6. vysvědčení. 

Pro mne jako učitelku a ředitelku na této škole již třicáté a 

zároveň poslední. Příští příspěvek už bude psát nový ředitel 

nebo ředitelka, přeji jemu nebo jí hodně úspěchů a hlavně 

pevné nervy. Mgr. Ivana Vidličková, ředitelka 

Ze života obce Z naší školy 

V sobotu 12. srpna 2023 se v areálu místního koupaliště 

uskuteční Trnavský žbluňk—další ročník plný soutěží a zábavy 

na suchu i na vodě. Dobré jídlo a pití bude samozřejmostí. 

O detailech akce budete infor-

mováni na webu obce, Faceboo-

ku, obecních vývěskách a v roz-

hlase. 

 

Na sobotu 24. června 2023 připra-

vuje Myslivecké sdružení Trnávka—

Kateřinice tradiční odpoledne. Bližší 

informace budou sděleny v týdnu 

před akcí, určitě se ale můžeme už 

teď těšit 

na výbor-

né jídlo ze 

zvěřiny. 

Sledujte obecní vývěsky a roz-

hlas. 

Co nás čeká 



8 

Dne 29. dubna 2023 se v Trnávce konal veteránský sraz po-

řádaným nově založeným Veterán klubem Trnávka. 

Sraz se odehrával na hřišti vedle hasičské zbrojnice, kde byla 

pro účastníky a návštěvníky připravena výstava krásných ve-

teránských motocyklů a automobilů. 

Na sraz přijely motorky velmi pestré—od malých padesátek 

až po větší stroje jako Jawa 500 OHC, motocykly z doby dru-

hé světové války až po Simsona z osmdesátých let, motocy-

kly zdejší československé výroby ale i anglického původu. 

Veteránských automobilů na náš sraz dorazilo opravdu po-

žehnaně; bylo jich tolik, že později přijíždějící kabriolet klub 

Brušperk musel auta nechat stát okolo hřiště. 

Na srazu jsme měli postavený stánek s menším občerstve-

ním a možností se zapsat do klubu nebo jej podpořit koupí 

našeho propagačního materiálu. Na pití jsme prodávali kávu, 

kofolu, minerálku a lahvové pivo pro největší pivaře. Na za-

kousnutí jsme pro vás měli připravené domácí koláče, štrúdly 

a závin. Dále jste si u stánku mohli koupit naše tričko, kšiltov-

ku nebo nálepky a také jste hlavně měli možnost se připojit a 

zapsat do našeho veterán klubu Trnávka. Toho někteří využi-

li, za což jsme velmi rádi a věříme v postupné rozšiřování 

počtu členů. 

Jako krásný hudební doprovod nám na akci hrála cimbálová 

muzika Paskovjan. Bylo to příjemné zpestření dopoledne 

s veterány. 

Před začátkem vyjížďky nám začalo pršet, takže některé mo-

torky a auta začaly pomalu opouštět sraz a odjížděly směrem 

domů, ale nás pár srdcařů se odvážilo i přes déšť vyrazit. Po 

deštivé vyjížďce jsme promočení dorazili na brušperské ná-

městí, kde na nás vykouklo sluníčko, a začali jsme se sušit a 

užívat místní folklorní atmosféru. 

Doufáme, že jste si sraz a vyjížďku užili a budete se těšit na 

další akce, které budeme v budoucnu pořádat. Veterán klub 

Trnávka můžete sledovat na našich stránkách na Facebooku 

a Instagramu, kam přidáváme příspěvky a fotky. Jestliže se 

chcete stát členem klubu, neváhejte nás kontaktovat: 

veteranklubtrnavka@gmail.com, telefon 607 777 167  

Ze života obce Sraz veteránů 

Veterán klub Trnávka 
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Fotostřípky I. Pochod z Trnávky do Trnávky 25. 3.  

Jarní úklid Trnávky 22. 4.  
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Toulky krajem I. 
Nový Jičín Skalky—Svinec—Petřkovické Lurdy—

Čertův Mlýn—Skalky 

Prázdniny se kvapem blíží. Než většina z vás vyrazí na tuzem-

skou či zahraniční dovolenou, přijměte pozvání na výlet do 

Nového Jičína. Příjemně strávit den můžete buď přímo v re-

kreačním areálu Skalky, kde využití najdou jak děti, tak i do-

spělí. Nebo se vydáte na turistickou trasu, která  je dlouhá 

necelých 15 km a je středně náročná. 

Rekreační areál Skalky, který se nachází nad jižním okrajem 

města, je výletní místo s dlouhodobou tradicí, neboť bylo 

poprvé upraveno k rekreaci už v roce 1894. Přímo u parko-

viště se nachází dřevěnice U medvěda, která je jak malým 

penzionkem, tak i restaurací. Ze dřeva vyřezané sochy mé-

ďů, zdobící zahrádku pohostinného stavení, vypadají jako by 

sem byly přeneseny z jedné známé ruské pohádky. Jestli jste 

na rozpacích ze které, jistě si na ni vzpomenete při pohledu 

na skulpturu nejmenšího medvídka, nahlížejícího do okna 

dovnitř s němou výčitkou: „Kdopak mi to papá z mojí mistič-

ky?!?“ 

Restaurace nabízí jak venkovní, tak i vnitřní posezení ve sty-

lovém interiéru s krbem. 

Jen o pár desítek metrů dál v místech výhledů na protější 

Starojický kopec se zříceninou hradu se nachází zrekonstru-

ovaný hotel s vyhlášenou restaurací—Verandou. 

V areálu najdete dětské hřiště, můžete si zahrát minigolf a 

hlouběji v lese narazíte na odpočinková zákoutí s lavičkami, 

kde se ukrývá i kamenné divadlo, které vzniklo úpravou bý-

valého lomu na kámen. Pěkné jsou lesní pěšinky, romantic-

ké skalní útvary, či výhledy na město. Dosud zřetelné obrysy 

kamenného divadla z let 1928 - 29 dnes nahradil přírodní 

Amfiteátr. Skalky jsou součástí přírodního parku Podbeskydí 

s ochranou dochovaného rázu krajiny. Do přírodního areálu 

Amfiteátru Skalky se každoročně koncem července můžete 

vypravit na JIČÍNFEST nebo jinou akci konanou zde v letních 

měsících. 

 
Pro ty z vás, kteří chtějí nasbírat kilometry, nabízíme zhruba 

pětihodinovou turistickou trasu. Z areálu Skalky se vydáte 

po červené turistické značce na vrchol Svince, kde se ná-

sledně před vámi objeví výhledy do údolí a především po-

hled na zříceninu Starojického hradu.  

 
Za kapličkou na rozcestí  u tzv. Strážnice opustíte červenou 

značku a budete pokračovat po žluté až na Petřkovickou 

horu, pod jejichž vrcholem se nachází jeskyně a ještě dále 

Petřkovické Lurdy. Jedná se o poutní místo a nachází se 

zde uměle vytvořená jeskyně se sochou Panny Marie Lurd-

ské. K jeskyni vede schodiště lemované křížovou cestou. 

Roku 1887 novojičínský měšťan pan Stüber navštívil poutní 

místo Lurdy v jižní Francii, kde se roku 1858 zjevila chudé 

dívce Bernadettě šestnáctkrát Panna Maria. Po návratu 

z Lurd se rozhodl rozšířit tuto zvěst. K založení poutního mís-

ta vybral opuštěný pískovcový lom poblíž Petřkovic. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Lurdy
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Prostranství před lomem, obklopeném lesy, skalami a stráně-

mi, roku 1888 obyvatelé obce vyklidili, upravili jeskyni a po-

stavili schody z louky. Socha Panny Marie byla vytesána 

z kamene vylomeného ve zdejším lomu. Později byla vybu-

dována křížová cesta a vztyčen kříž, roku 1958 zde byl umís-

těn kříž nový.  

Na zpáteční cestě se vydejte na rozcestí nad Straníkem a po 

modré značce se dostanete až k Čertovu Mlýnu, známé vý-

letní a rekreační lokalitě. Podle pověsti zde stál starý Kojetín-

ský mlýn, ve kterém v době třicetileté války strašil čert. Až 

statečný voják navracející se domů čerta z mlýna vyhnal. Jde

-li o pověst či o skutečnost, dnes již těžko zjistíme, faktem je, 

že budova hospody a výletní restaurace, která na místě bý-

valého mlýna vyrostla, nese dodnes název Čertův mlýn. Ač-

koliv pověst vypráví o době třicetileté války, mlýn je vyobra-

zen až na mapě II. vojenského mapování z první třetiny 19. 

století. Zde označený jako Teufelsmühle. Ten stával stejně 

jako dnešní restaurace v údolíčku Kojetického potoka, který 

pramení asi 1 km na západ od místa, nedaleko Kojetína. Ve 

svahu nad Čertovým mlýnem vede silnice z Nového Jičína do 

Kojetína. Starý mlýn byl na přelomu 19. a 20. století nahra-

zen větší zděnou budovou, ze které se v době 1. republiky 

stala oblíbená výletní restaurace, a z rybníku, který stával 

nad mlýnem, se stala malá vodní nádrž pojmenovaná Čertův 

rybník. Ta nabízí kromě příjemného místa na koupání 

i klidné místo pro rybolov. 

 
 

 

Zajímavosti 

Kdo by si nevšiml růžovo-fialového pole, které 

právě doslova září za sokolovnou a je příjem-

nou změnou oproti sytě žlutým řepkovým po-

rostům? Co to tam ale vlastně roste? A k čemu 

slouží? Na první pohled pozná i laické oko, že 

se jedná o „jakýsi jetel“. Přesněji řečeno je to 

jetel nachový nebo také jetel inkarnát. Pochází 

z jižní a západní Evropy a v polním hospodářství 

představuje velmi důležitou rostlinu. Výrazně se totiž podílí na zvyšování úrodnosti lehkých písčitých půd a slouží jako zele-

né hnojení, kdy zanechává půdu s dostatečnou zásobou ústrojných látek a dusíku. Jetel nachový je také vynikající medonos-

nou plodinou, poskytuje včelám nektar i pyl. A rozhodně je velice fotogenický, nemyslíte? Však také spousta fotografů nabí-

zí focení uprostřed jetelového pole… 

Všechny zde uvedené fotografie (včetně titulní strany) byly pořízeny u nás v Trnávce. 
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Zajímavosti 

Dánský vpád—jak se historie dotkla našeho regionu 

 O událostech, souvislostech a osobnostech třicetileté války bylo napsáno mnohé, ať 

to byla pražská defenestrace roku 1618, bitva na Bílé Hoře, staroměstská exekuce 

(poprava 27 českých pánů), pobělohorské konfiskace, generalissimus Albrecht 

z Valdštejna či obléhání Brna (1645) i Prahy (1648) švédskými vojsky. V  roce 1625 se 

významným členem protihabsburské koalice stal dánský a norský král Kristián IV., je-

hož armáda zahájila tažení za účelem převzetí strategické iniciativy v oblasti severního 

a středního Německa, s cíli porazit svého protivníka a postoupit k Vídni. Vojáci Kristiá-

na IV. však vpochodovali do Slezska a postupně ovládli i celé moravsko-slezské pomezí 

v územním perimetru až k Lipníku nad Bečvou a Holešovu. Vytvořili rozsáhlou enklávu 

s centrem v Opavě a významnými opěrnými body v Krnově, Těšíně i jiných městech. 

Dočasné rozmístění dánských vojenských jednotek (v důstojnickém sboru armády byli 

čeští, moravští a slezští účastníci stavovského povstání) na našem území však 

v dějinném povědomí nezanechalo téměř žádný ohlas—mělo by se to změnit, neboť je vydána kniha Dánský vpád: Dva roky 

války ve Slezsku a na Moravě 1626—1627. 

 PhDr. Vít Mišaga napsal „dánskou válečnou“ monografii jako první z tuzemských historiků. Základem byla jeho diplomová 

práce, kterou doplnil o nové poznatky a výsledkem je obsáhlá (téměř 400 str.) publikace rozdělená do šesti kapitol, ve kte-

rých předkládá komplexní pohled na málo známý úsek třicetileté války. Čtenáře seznamuje s událostmi, které dánskému vpá-

du předcházely, podrobně analyzuje diplomatická jednání v tehdejších mocenských centrech Evropy a dokazuje přesah i mi-

mo evropský kontinent—zde jsou informativně objevné statě o Gáboru (Gabrielu) Bethlenovi jako protivníkovi Habsburků a 

politice představitele Vysoké Porty sultána Murada IV., resp. ministrů, kteří za mladého panovníka rozhodovali. Následuje 

podrobný popis postupu dánského vojska do středu Evropy, bojových střetnutí, obléhání měst či pevností až k dočasnému 

ovládnutí Opavska, Krnovska, Bruntálska i jiných regionů moravsko-slezského pomezí. Autor umožňuje nahlédnout do reálií a 

životů odlišných vrstev společnosti—panovníků Kristiána IV., Jakuba I., Gustava II. Adolfa i Ferdinanda II., říšských knížat, dále 

např. předbělohorského držitele jednoho z obsazených území Jana Jiřího Krnovského i jeho nástupce z řad vítězů Karla I. 

z Lichtenštejna, velitele dánské armády Jana Arnošta Sasko-Výmarského, generálů Petra Arnošta z Mansfeldu (dánského spo-

jence velícího vlastní armádě) či Albrechta z Valdštejna. Podrobně seznamuje s osudy příslušníků předbělohorských stavů 

usilujících o opětovné získání konfiskovaných majetků i nabyvatelů těchto statků většinou z vojenských kruhů, vždyť mnozí 

z nich dosáhli důstojnických hodností. Pozornost věnuje také rebelovi Janu Adamovi z Víckova a povstalým Valachům, rozdě-

leným na protestanty a katolíky. 

Autor dokládá, že za dánského komisariátu nad Opavskem, Krnovskem (spravoval je Joachim von Mitzlaff) a okolím se běžný 

život, i když se zde odehrály kruté události, stále odvíjel. Přibližuje situaci ve městech jako je Opava, Krnov, Hranice, Nový 

Jičín, Bruntál, (Český) Těšín, Osoblaha i další sídla a osudy jejich obyvatel různých konfesijních vyznání a předkládá důkladnou 

analýzu nelehkých časů z pohledu nejen válkou postižených, ale i těch, kteří válečnou káru táhli stále kupředu až do své smrti 

v boji, jak v závěrečné kapitole knihy dokazuje příběhem pražského rodáka v dánských službách kapitána Johanna Trosta von 

Tiefenthal. 

Publikaci doplňují graficky výrazné textové medailony významných aktérů těchto událostí, černobílé fotografie, barevná ob-

razová příloha, mapy i plány bojových operací, které umožnují dobře se orientovat. Památkové objekty jsou vyobrazeny 

v aktuální podobě, s výjimkou tzv. Pelikánova domu v Opavě.  

Kniha Dánský vpád: Dva roky války ve Slezsku a na Moravě 1626—1627 je výjimečnou sondou do reality raně pobělohorské 

Moravy, Slezska a Evropy. Čte se jako dějinná freska—jejím dosud potemnělým barvám autor vrátil lesk, ale převládá červená 

barva krve… 

 

PhDr. Vít Mišaga: Dánský vpád - Dva roky války ve Slezsku a na Moravě 1626—1627, ISBN: 978-80-88030-72-0, 382 str., 1. 

vyd. Bohumír Němec—Veduta, České Budějovice v roce 2023 

Autor textu: Stanislav Vaněk           
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Zeměpisný kvíz 
ŘEŠENÍ: 1b, 2a, 3b, 4c, 5c, 6a, 7b, 8c, 9c, 10a 

Pro zábavu 

Blíží se doba dovolených, a to pro spoustu z nás znamená cestování a poznávání nových míst a krajin—ať už u nás v České 

republice nebo v zahraničí. Bez ohledu na to, jestli se letos vypravíte někam do světa, nebo budete cestovat jen prstem po 

mapě, možná vám přijde vhod malý kvíz na procvičení zeměpisných znalostí. A zaměříme se na oblíbené evropské  dovo-

lenkové destinace... 

1) Jak se jmenuje hlavní město Chorvatska? 
a) Dubrovník 
b) Záhřeb 
c) Bělehrad 

 
2) Jakou měnou budete platit na dovolené v Řecku? 

a) euro 
b) dinár 
c) drachma 

 
 
3) Která z následujících vlajek patří Itálii? 
a) b)     c)  
 
 
 
 
4) Ke kterému státu patří Kanárské ostrovy v Atlantickém 
oceánu? 

a) Portugalsku 
b) žádnému, jsou samostatným státem 
c) Španělsku 

 
5) Ve které evropské zemi najdeme přímořská letoviska Hel, 
Leba nebo Mezizdroje? 

 a) Černá Hora  
 b) Slovinsko 
 c) Polsko 

 
 
6) Ke které evropské zemi patří hlavní město Podgorica? 

a) Černá Hora 
b) Bosna a Hercegovina 
c) Severní Makedonie 
 

7) Jednu z nejkrásnějších pláží prý najdeme na portugalském 
ostrově Madeira. Víte, kde se ostrov nachází? 

a) ve Středozemním moři 
poblíž Mallorky 
b) v Atlantickém oceánu zá-
padně od pobřeží Maroka 
c) v Biskajském zálivu 
 
 

8) Krásnými plážemi a nedotčenou přírodou se pyšní 
také Sardinie. Ke kterému 
státu náleží? 

a) Francii 
b) Španělsku 
c) Itálii 
 
 

9) Kterou z následujících památek nenajdete v Itálii? 
a)  
 
 
 
 
 
 
 
b)  
 
 
 
 
 
 
 
c)  
 
 
 
 
 
 
 

 
10) K Řecku patří celkem 227 obydlených ostrovů. 
Který ale mezi nimi není? 

a) El Hierro 
b) Kefalonie 
c) Lesbos 
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Představení sbírky 

Jmenuji se Jan Kuňák, letos mi bude 29 let. Moje maminka 

Iveta Stančíková pochází z Petrova nad Desnou Terezín.  

Bohužel, narodil jsem se předčasně s velmi nízkou porodní 

váhou 1100 g a tato skutečnost do mého života přinesla 

hodně komplikací. Nejdříve to byl boj o můj život – krvácení 

do mozku, poruchy dýchání a silně nevyzrálý mozek. Nako-

nec jsem si svůj život díky lékařům a své mamince vybojoval 

za cenu celoživotního těžkého postižení. Konečná diagnóza 

zněla dětská mozková obrna spojená s vážnou oční vadou. 

Jedná se o trvalý nález, který nelze zlepšit léky, operací ani 

brýlemi.  

Přežil jsem a můj boj o každý den pokračoval. Celé své dět-

ství jsem trávil lékařskými kontrolami, rehabilitacemi, poslé-

ze i mnoha vážnými operacemi. I přesto jsem zůstal z velké 

míry nepohyblivý.  

Můj bývalý asistent a skvělý kamarád Radim se o našem živo-

tě vyjádřil takto: „Honza, kterého osobně léta znám, je super 

kluk s radostným přístupem k životu, který to fakt nemá 

(neměl) lehké“. Pokud se rozhodnete přispět, vězte, že pod-

poříte fakt správnou věc a pomůžete nejen Honzovi, ale 

hlavně jeho mamince, která je neuvěřitelně obětavá, a při-

tom neustále a vždy s úsměvem na rtech a v dobré náladě, i 

když vím, že hluboko uvnitř nese fakt velký balvan, kde na to 

bere sílu? Nevím, nechápu? Tohle jsou hrdinové všedních 

dnů. Ale i tahle síla má své limity. Pokud můžete trošku ten 

balvan nadlehčit, tak možnost tu je…. 

Komu pomůžeme? 

Milí přátelé a dárci, dovolím si Vás všechny poprosit o finanč-

ní příspěvek nebo jakoukoliv pomoc na pořízení motorového 

vozidla s úpravou pro mě samotného. Úprava by se týkala 

nájezdové plošiny pro vjezd invalidního vozíku a speciálně 

upraveného sedadla.  

Jsem odkázán na celodenní pomoc maminky a svých třech 

mladších sourozenců. Jsem šťastný, že je mám, že od nich 

dostávám tolik lásky, že jsou mi velkou oporou a o to více si 

uvědomuji, jak je péče o mě pro ně fyzicky i psychicky vyčer-

pávající. I přesto, že většinu svého času věnuji rehabilitacím, 

mám větší spazmy a křeče, rok od roku se mi hůře mluví. 

V mém životě mi dělá radost např. rocková hudba, setkání 

s přáteli, zažívat pocity úspěchu a radovat se z nejmenších 

pokroků nebo třeba jen z toho, že na tom dnes nejsem hůře 

než včera. To, o čem píši je pro většinu lidí běžnou realitou. 

Pro mě však jsou to chvíle vzácné a často nedosažitelné. Bez 

pomoci druhých nemohu téměř nic… vstát z postele, zajít si 

na toaletu, najíst se, vyčistit si zuby, a dokonce ani podívat se 

do zrcadla. Tolik bych si přál mít sílu a být nezávislý, není to 

ale v mé moci.  Vím, že péče o mě je pro mou rodinu oprav-

du velmi náročná, vysilující a nekonečná. Kdyby se rozhodli, 

že už se o mne starat nebudou, nemohl bych jim to zazlívat, 

jsem jim proto z celého srdce vděčný, že to se mnou nevzdali 

a mohu tak být stále doma, tam, kde jsem vyrostl, kde to 

mám rád, kde nacházím inspiraci a sílu pro každý den, kde se 

mi daří zvládat můj těžký úděl a kde mohu být sám sebou. To 

vše by určitě nebylo možné bez speciálního vybavení jako je 

zvedák, invalidní vozík, polohovací postel a židle, polohovací 

cvičební stůl atp. Pořízení a údržba těchto pro mě životně 

důležitých pomůcek je však finančně hodně náročná a oprav-

du se nejedná o jakýsi nadstandard, jak by si někdo myslel, 

nýbrž o nezbytnost, bez níž by byli mí pečující ztraceni. Rov-

něž fyzioterapie a cvičení je něčím, co je každodenní součástí 

mého života a bez čeho by mé tělo již nebylo schopné pohy-

bu. Stále na sobě musím pracovat a do tréninku se nutit i 

přes bolest a nesouhlas svého těla někdy i mysli. Nestěžuji si, 

protože i přes všechny těžkosti a překážky si člověk jako já 

může plnit své sny a věřím, že mnoho krásného na mě ještě 

v budoucnu čeká, nevzdám to a budu se toho pevně držet. 

Inzerce ŽÍT SVŮJ SEN – SBÍRKOU A SRDCEM POMOCI  

HONZOVI K AUTU SE SPECIÁLNÍ ÚPRAVOU  
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Chcete v Trnavském občasníku nabídnou své zboží či služby?  

Formát A4 (na výšku) 400 Kč, formát A5 (na šířku) 200 Kč, formát A6 (na výšku) 100 Kč, formát A7 (libovolně) 50 Kč 

V případě zájmu kontaktujte redakci: trnavskyobcasnik@seznam.cz  

Na co konkrétně budou peníze z této sbírky použity? 

Nechci ztrácet čas lítostí nad tím, co změnit nelze, chci se 

dívat dopředu a bojovat za to, co by změnit šlo. Peníze, kte-

ré se díky této sbírce vyberou, použiji k financování speciál-

ního upraveného vozu pro mou přepravu ať už k lékaři, do 

stacionáře, za nákupy nebo i za zábavou. Vím, že tímto hod-

ně ulevím své rodině. Odpadne jim fyzicky náročné a pro 

všechny ne příliš bezpečné přenášení mého samotného do 

vozu, bude snadné mě naložit a přepravovat přímo na inva-

lidním vozíku. Díky sbírce by mohl být splněn můj doposud 

nesplněný sen, kterým je speciální léčba kmenovými buňka-

mi s odbornou neurorehabilitací. Kmenové buňky jsou vel-

kou nadějí pro zlepšení mého poškozeného zraku a řeči. Ta-

to léčba je ovšem hodně nákladná. 

Dále bych peníze použil k úhradě lázeňského pobytu 

a speciálních procedur, které nehradí zdravotní pojišťovna, 

tyto mi pomohou se zase fyzicky odrazit ode dna a po 

14 letech si myslím, že jsou opravdu potřeba.  Pokud by zby-

lo ještě i na pořízení nových baterií do zvedáku či elektrické-

ho vozíku, budu rád. Vlastně budu rád za cokoli a opravdu 

upřímně děkuji za zájem, podporu a naději, kterou mi tímto 

spolu s penězi dáváte. 

Jan Kuňák 

 

Milí přátelé a dárci, pokud mi chcete a můžete pomoci, vyu-

žijte níže transparentní účet.  

Děkuji všem. 

Číslo transparentního účtu: 2002491703/2010 (Fio banka) 

IBAN: CZ03 2010 0000 0020 0249 1703 SWIFT/BIC: FIOB-

CZPPXXX 

Text článku neprošel redakční úpravou. 
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Fotostřípky II. Čarodějnice 30. 4.  


